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 AŽ DO KONCE ČERVENCE 

PŘIJÍMÁ OBECNÍ ÚŘAD  

NÁVRHY NA ZMĚNU VYUŽITÍ 

VAŠICH POZEMKŮ! 

Vlastníci pozemků v katastrálním území 
Třebichovice a Saky mohou na obecní úřad 
Třebichovice podávat své návrhy na vymezení 
zastavitelných ploch.  

Pro návrhy na změnu, prosím, využijte 
formulář, který je ke stažení na webu obce  
v sekci Územní plán, Aktuální dokumentace.  

Jednotlivé návrhy budou posouzeny 
pořizovatelem a následně o nich rozhodne 
zastupitelstvo obce.  

Návrhy, které budou doručeny do 30. 7. 2020, 
budou úplné a zastupitelstvo je odsouhlasí, 
budou zařazeny do připravované Změny č. 6, 
jejíž pořizování zahájí obecní úřad 
pravděpodobně na podzim tohoto roku 
(předpoklad září 2020). Později doručené 
návrhy, které zastupitelstvo odsouhlasí, budou 
zařazeny do některé z budoucích změn ÚPDo. 

Navrhovatel musí vzít na vědomí, že v souladu 
s ustanovením § 46 odst. (3) Stavebního 
zákona bude obec Třebichovice požadovat 
úhradu adekvátní části nákladů na zpracování 
změny územního plánu. Proto je nutné při 
vyplňování v kolonce Návrh úhrady nákladů na 
pořízení změny uvést např. větu: "Při pořizování 
změny územního plánu navrhuji hradit 
poměrnou část nákladů vzhledem k ostatním 
změnám, které budou probíhat současně." 

Pro další informace volejte starostku 724 862 549. 

  
 

Uzávěrka tohoto čísla: 20. července 2020 

 Obecní zpravodaj TŘEBICHOVICKÝ MĚSÍČNÍK  
Periodický tisk územního samosprávného celku vychází  
12x ročně. Vydává Obec Třebichovice, 273 06 Třebichovice 89 

MK ČR E 13890 
 
Připravila:  M. Jehličková (mj) 
Příspěvky:  Spolek Třebichovice, J. Povondrová, D. Květoň, 
 K. Iblová, M. Antušák, B. Vlková 

OTEVÍRACÍ DOBA – POKLADNA v přízemí 
Po:  8:00 – 13:00  18.00 – 20.00 
Út:  zavřeno  
St:  8:00 – 13:00  15.00 – 17.00 
Čt:  zavřeno 
Pá:  zavřeno 
 

Po telefonické dohodě je možné sjednat návštěvu  
i mimo úřední hodiny. 
 

Telefon:  312 672 216 
E-mail:  obectrebichovice@seznam.cz 
URL:  www.trebichovice.cz 
 

 

 

 

Informační zpravodaj Třebichovický měsíčník najdete také na webových stránkách obce www.trebichovice.cz 

 

P O ZV ÁN KA  
na mimořádnou valnou hromadu 

Sportovního klubu Třebichovice, z.s., 

která se bude konat  

ve čtvrtek 23. 7. 2020 od 18:30  

ve velkém sále Třebichovice. 
 

Program valné hromady: 

  Úvod 

  Volba předsedy klubu (statutární orgán) 

  Volba výkonného výboru 

  Diskuze 

  Závěr 

https://www.trebichovice.cz/file.php?nid=2046&oid=7619178
mailto:obectrebichovice@seznam.cz
http://www.trebichovice.cz/
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I N F O R M A C E  Z  O Ú  

USNESENÍ  ZE 4 .  VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ   
ZO TŘEBICHOVICE KONANÉHO DNE 1 3 .  7 .  2020  

US NE SE NÍ  č .  2 /4 VZ / 20 20:  

ZO Třebichovice schvaluje následující program zasedání: 
1. Rezignace na mandát člena zastupitelstva, nástup náhradníka 
2. Volba nového člena finančního výboru 
3. Odměna pro nového zastupitele 
 
US NE SE NÍ  č .  3 /4 VZ / 20 20:  

ZO Třebichovice se usneslo souhlasit s předloženou volbou nového člena 
finančního výboru paní Marií Hanušovou. 
 
US NE SE NÍ  č .  4 /4 VZ / 20 20:  

ZO Třebichovice se usneslo souhlasit s výši odměny pro nového zastupitele 
2410 Kč vyplácenou počínaje dnem 1. 9. 2020. 
 

 

Přestože se zdálo, že letní prázdninové měsíce uplynou v poklidné 

ospalé náladě horkých dní, jeví se zatím letošní léto trochu rozmarně.  

A nejen, co se počasí týká. Koncem června obdržela starostka rezignaci 

na mandát (pan Jan Louda), a tak bylo třeba svolat veřejné zasedání, kde 

složila slib staronová zastupitelka paní Marie Hanušová a stala se tak 

členkou zastupitelstva. Přejeme tedy pevné zdraví, nervy a doufáme, že 

tímto by mohlo dojít k obnovení schůzek seniorů, pokud bude zájem, 

samozřejmě... 

Na veřejné zasedání se tentokrát dostavilo velké množství občanů a ti 

vyjádřili svá přání, kritiku i věcné připomínky. A tak uvádím alespoň 

výňatek ze zápisu, ze kterého je zřejmé, co naše občany trápí nejvíce. 

Zápis je zkrácený, bez uvedení jmen. 

Občané bydlící v ulici za OÚ si stěžují na opakované rušení nočního 

klidu obyvateli chatky na pozemku parc. č. 181/2 druh pozemku ovocný 

sad, ve vlastnictví pánů D. Chatku obývá rodina s odrostlejšími dětmi, 

kteří zde nemají trvalý pobyt. Chatka nemá číslo popisné. V územním 

plánu je pozemek veden jako stavební. Zatím zde proběhly zemní úpravy 

terénu, zejména si obyvatelé se souhlasem obce zpevnili příjezdovou 

cestu.  

Stížnosti se týkaly zejména hluku způsobeného manipulací s auty, 

kterých se dle sdělení občanů nachází na pozemku větší množství. Padlo 

podezření na možné znečišťování životního prostředí nekontrolovaným 

únikem PHM, olejů, atd. do půdy při jejich rozebírání. Hluk je slyšet 

nejen v pozdních hodinách, ale také o svátcích, kdy jsou občané 

obtěžováni hlukem nad míru obvyklou a nemohou tak využívat svůj 

volný čas k relaxaci. 

Nehledě na to, že množství starých aut (15?) nacházejících se na 

pozemku hyzdí krajinu a upozorňují, že se stále jedná o zemědělskou 

půdu, na které by se odstavená vozidla neměla nacházet.  

Proto využili možnost podat na veřejném zasedání stížnost... 

Zastupitelé vyslechli výše uvedené skutečnosti a přislíbili, že provedou 

místní šetření a po ověření stížností podá obec případný podnět k šetření 

na životní prostředí, neboť zastupitelé obce nemohou sami tyto 

záležitosti rozhodovat a udělovat sankce.  

Pokud se bude opakovat situace s rušením nočního klidu, musí se občané 

obrátit na policii. Noční klid je vymezen v době od 22:00 do 6:00 

s výjimkou dnů uvedených v obecní vyhlášce. Jedná se o ty dny, kdy se 

konají akce s účastí široké veřejnosti. 

Mimo zápis: Dotazy ohledně nočního klidu jsou velice časté a proto 

zdůrazňuji, že obec žádné výjimky z dodržování nočního klidu sama 

od sebe nemůže udělovat!!! Noční klid je zákonem vymezen a jak se 

říká, přes to vlak nejede! Pokud tedy hlučíte i po 22. hodině, musí se 

vaši nespokojení sousedé obrátit na policii, nikoli na obec. Vyvarujte 

se toho tím, že se před akcí se sousedy domluvte. Jistě budou mít 

pochopení, jedná-li se o jednorázovou akci... Jsme přece lidé... 

    

 

 

 

 

 

 

 

S dalším požadavkem přicházejí opakovaně občané, kteří vlastní 

stavební pozemky na Rovinách, po levé straně ve směru na Libušín. 

Mají v plánu tyto zasíťovat a realizovat na nich výstavbu. Obec jim 

však v minulosti nepovolila položit sítě do svých pozemků. Důvodem 

je neexistence místní komunikace zde a stav terénu (rokle a náletové 

porosty), který vymístil historickou cestu na pozemky, které jsou (ještě 

stále!) vedeny jako stavební a po nichž by (alespoň podle některých) 

žádná cesta vést neměla... 

Dotaz zněl, jak postoupila věc ve věci realizace cesty. Odpovědí byla 

informace o jednání s Pozemkovým úřadem. Dále byla nastíněna 

možnost ve spolupráci s PÚ polní cestu vybudovat s rozdělením 

nákladů na část v intravilánu, která jde za obcí a na část v extravilánu, 

kterou by financoval Pozemkový úřad. Výhodou by bylo ucelené 

řešení a vytvoření hodnotného prvku v krajině, včetně zeleně podél, 

případné cyklostezky, apod. Nevýhodou takové varianty je její 

dlouhodobost. 

Nebo by obec řešila jen tu část cesty v zastavěném území obce. 

Zejména pak v případě, že obecní pozemky po pravé straně lokality 

Rovina zůstanou po chystané změně územního plánu nadále 

stavební!!! V rámci diskuze byla zmíněna varianta, kdy by obec sama 

bez účasti developera obecní pozemky nechala rozparcelovat, 

zasíťovala je a takto připravené prodávala nejlépe zájemcům z řad 

obce. 

V takovém případě by bylo logické, aby obec iniciovala vyhotovení 

projektu nové dopravní infrastruktury do území (místní komunikace 

do lokality Rovina), kdy by došlo k přeložce stávající komunikace 

(polní cesty) na pozemky, které mají využití ostatní komunikace a 

k realizaci technické infrastruktury, kterou pak využijí jednotliví 

stavebníci vlastnící stavební pozemky v lokalitě s tím, že se bude 

s největší pravděpodobností jednat o společně financovanou investici 

všech zúčastněných.  

Závěrem bylo konstatováno, že o dalším postupu rozhodne až 

podzimní zasedání, kde bude na programu změna územního plánu. 

Občané se dále ptali, zda má obec vyhlášku zakazující podomní 

prodej. Nemá. Na žádost občanů bude tedy na příštím veřejném 

zasedání dána do programu.  

Občané si stěžují poslední dobou na nekvalitní službu AVE při 

vývozu BIO odpadu. Zejména obyvatelé Studánek jsou nespokojeni, 

neboť zde již několikrát nedošlo v rámci pravidelného svozu 

k vysypání popelnice. Obec může objednat a umístit kontejner na BIO 

odpad, např. do areálu v Sakách, ale občané by si tam museli sami BIO 

odpad vozit. Což se mnohým nezamlouvá. Obec poptá pro info jaké 

jsou možnosti umístění kontejnerů. 

Závěrem pohled na vznikající přístřešek na hřišti. Zděná část je 

dokončena, fotbalisté prořezali větve v okolí a nyní se bude nasazovat 

dřevěná konstrukce s plechovou střechou. 

Přístřešek je určen zejména 

pro fanoušky fotbalu, kteří 

zde během podzimní části 

soutěže zasednou a budou 

tleskat výkonům našich 

chlapců. 

Přeji všem příjemné letní 

dny plné pohody a slunce. 

starostka 

  

DOVOLENÁ NA OÚ  

OD 10. DO 21. 8. 
bude obecní úřad  

ZCELA UZAVŘEN 
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SPOLEK TŘEBICHOVICE  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Vážení třebichovičtí sousedé,  

chtěli bychom navázat na článek Spolku 

Třebichovice uveřejněný v posledním čísle 

Třebichovického měsíčníku a předložit 

Vám k posouzení důvody, které nás vedou 

k podání žádosti o vyjmutí obecních 

pozemků Rovina z územního plánu jako 

stavební pozemek (obecní pozemky 

vyznačené na mapce)  

V rámci objektivity diskuze zde uvádíme argumenty podporující 

výstavbu na zmíněných pozemcích:  

a/  Zahušťování středu obce 

b/  Příležitost stavět pro místní obyvatele 

c/  Naplnění kapacity ČOV 

d/  Navýšení příjmu pro obec z podnikatelské činnosti nových obyvatel, 

pokud budou registrovat svojí firmu v Třebichovicích 

Pokud bychom se měli jako obyvatelé Třebichovic vyjádřit k argumentům 

podporujících prodej pozemků, můžeme se postupně vymezit k jednotlivým 

bodům následovně: 

Ad a/ Zahušťování středu obce – tento důvod by měl oprávnění v jiném 

geografickém (geomorfologickém) terénu. Ve vesnici, která je položená 

v údolí, se střed obce, aniž by to mělo dopad na komfort bydlení, jednoduše 

zahušťovat nedá. 

Ad b/ Příležitost stavět pro místní občany z Třebichovic – tento argument je 

samozřejmě nezpochybnitelný. Je přirozené, že se počet obyvatel zvyšuje  

a nové generace potřebují vlastní bydlení. Vyjmutím obecních pozemků na 

Rovinách z územního plánu toto nezpochybňujeme, naopak, byli bychom 

rádi, aby ostatní přidružené soukromé pozemky v územním plánu zůstaly  

a byl do něj začleněn i pozemek bývalé Cihelny. 

Ad c/ Naplnění kapacity ČOV – po předpokládaném připojení obce Hrdlív 

k ČOV je tento argument bezpředmětný. 

Ad d/ Navýšení příjmu pro obec z podnikatelské činnosti nových obyvatel, 

pokud budou registrovat svoji firmu v Třebichovicích – Zde by snad jen stálo 

za pozornost termín „pokud“ – opravdu pokud nový obyvatel firmu 

v Třebichovicích zaregistruje, zvýší se obci příjmy. Ale obec samozřejmě 

nemá žádný mechanismus, aby kohokoli k registraci donutila.  

Proč v nejbližší době na Rovinách nestavět: 

1/  Záchrana posledního cenného území ve vlastnictví obce pro budoucí 

generace 

2/  Biotop sloužící pro udržení vody v krajině a zázemí pro volně žijící 

živočichy a rostliny 

3/  Možnost alternativních řešení výstavby – Cihelna, pozemky 

v soukromém vlastnictví 

4/  Skokový nárůst provozních nákladů obce související s rozšířením 

obydleného území 

5/  Předpoklad sociálního nezačlenění nových obyvatel při skokovém 

nárůstu výstavby 

6/  Je prodej opravdu nezbytný? Chová se obec jako řádný hospodář? Jaký 

majetek obci zbude pro případ náhlých finančních výdajů například při 

živelní pohromě? 

7/  Jakým způsobem je obec připravená zajistit základní estetické požadavky 

na venkovskou výstavbu? 

 Po přečtení výše uvedeného by mohl vzniknout 

mylný dojem, že Spolek Třebichovice se staví do 

pozice toho, kdo chce zabránit přirozené 

výstavbě v obci a tím omezit její rozvoj. Byl by 

omyl, myslet si, že Spolek Třebichovice je  

a priori proti výstavbě v obci. Jen Vám chceme 

předestřít, jaké jsou podle nás varianty rozvoje 

obce.  

 vyjmout Rovina z územního plánu  

a zachovat nedotčený kus přírody pro 

budoucí generace a k výstavbě využít 

alternativních možností; 

 anebo ponechat Rovina v územním plánu  

a přistoupit k prodeji pozemků, ale ten 

uchopit moderním a sebevědomým 

způsobem, kdy si vlastník - tedy každý  

z nás - uvědomuje, že vlastnictví půdy má 

obrovskou hodnotu, která v čase 

jednoznačně stoupá. V případě Třebichovic 

se rozhodně projeví do cen nemovitostí 

plánovaná realizace rychlodráhy Praha – 

Kladno v roce 2029.  

 Mnoho obcí se v devadesátých letech 

zbavilo svých pozemků za směšné ceny, aby 

tytéž pozemky developer následně prodal 

s výrazným ziskem, ze kterého ale obec 

neměla již žádný profit. Pokud obec 

přistoupí k prodeji pozemků, měla by toto 

učinit sama, vlastní aktivitou, po důkladné 

úvaze, například objemové a urbanistické 

studii. To znamená, že již zasíťované 

pozemky obec bude prodávat postupně  

a s finančním zvýhodněním pro stávající 

obyvatele. Každopádně bez účasti 

developera, který by se bezpochyby choval 

tržně a pozemek přenechal vyšší nabídce 

bez ohledu, jestli mu vyšší částku nabídne 

místní obyvatel nebo kdokoli jiný. 

Je nám jasné, že na danou věc nikdy nemůže být 

jednotný názor. Zároveň je důležité se o věcech 

začít bavit dříve, než dojde k nevratnému 

rozhodnutí, které se netýká pouze jednoho 

volebního období, a uvědomit si, že každý může 

ovlivnit vývoj událostí minimálně v místě, ve 

kterém žije.  

Spolek Třebichovice 
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I letos se jako každým rokem konal u nás ve vsi MOTOSRAZ. 

Datum pro letošek připadlo na 20. 6. a sjeli se sem milovníci 

jednostopých vozidel z celého širého okolí. Tento ročník byl tak 

trochu výjimečný, a to z toho důvodu, že se jednalo již o desátý, 

jubilejní ročník této pro širokou veřejnost tak oblíbené akce.  

Sjelo se k nám na 43 motocyklů a myslím si, že si každý návštěvník 

přišel na své. Celá akce začínala v 11 hodin dopoledne a od 14 se 

jela spanilá jízda, vedená historickými vozy VB. O zvuk se tentokrát 

postaral Pavel Vaněk (DJ Vánis), kterému bych tímto chtěl 

poděkovat za to, že tak skvěle hudbou podbarvoval mé 

moderátorské vložky a za to, že spoustě lidí ukázal, že existuje 

mnoho jiných hudebních stylů než jen rock a metal, na kterých jsme 

u této akce zvyklí.  

Odpoledne vystoupila skupina MIDNIGHT SABERS. Mnoho 

našich občanů patří k jejím fanouškům. Já osobně si nedokážu 

představit MOTOSRAZ bez písně s názvem ,,Potoky piva" a proto 

bych touto cestou chtěl poděkovat i celé skupině MIDNIGHT 

SABERS za to, že nás každoročně navštěvují!  

Večer se konala taneční zábava, kterou nás provázela skvělá v naší 

vsi velmi oblíbená skupina IKAROS. Mohu říci, že se celá akce 

výborně povedla a nakonec nám přálo i počasí. Děkuji všem členům 

MOTO PŘÍPADOV, zejména pak předsedovi klubu Jiřímu 

Květoňovi za to, že tuto skvělou akci stále drží a pořádají. Již nyní 

se těším na další ročník.  David Květoň 
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Burza oblečení ve velkém sále Třebichovice 

Burza oblečení, která se ve Třebichovicích koná pod záštitou 

obecního úřadu, pod vedením ochotnického divadelního spolku 

Třebivadlo a za pomoci místních občanů, proběhla ve dnech  

19. – 21. 6. Byl by to rozsáhlý výčet, těch, kteří se i byť trochou 

podílí. Za obec Třebichovice patří velký dík panu Vlkovi  

a Švejdovi, kteří se postarali o to fyzicky nejtěžší. Vše navozit  

a nanosit na sál. Rozmístit štendry, přestavět stoly a během pár 

dní příprav, z obecního sálu, který je zvyklý nejen na plesy, 

zábavy, ale i divadelní představení, vytvořit ráj různobarevných 

kousků oblečení.  

Vše má svůj řád a zaběhnutý systém, nad kterým dohlíží divadelní 

kostymérka Věruška Hofmannová. Zde je oddělení svetrů, mikin. 

Na štendrech visí kabáty, šaty, sukně, košile pánské i dámské. 

Nechybí koutek pro děti a najde se i ložní prádlo a třeba ubrus.  

Tato akce postupně získává na popularitě. Také vždy, krom toho, 

že potěší mnohé příchozí, zaměřuje svou pozornost na 

charitativní účely. Oblečení, které nenajde své majitele ve dnech 

konání burzy, nachází své využití dále. Mezi obdarovávané patří 

například Dětský azylový dům Kladno, Azylový dům Broumov, 

loď Hermes pro lidi bez domova, která kotví v Praze na břehu 

Vltavy pod Letnou a také konkrétní sociálně slabé rodiny. 

Výtěžek této burzy, který činí úžasných 7652 Kč, bude 

věnován také na pomoc. Divadelní spolek Třebivadlo hraje 

nejčastěji pro dětského diváka. Takový divák je přísný kritik  

a nejcennější odměnou je jeho úsměv ve tváři. Všechny děti mají 

rády pohádky a všem sluší úsměv od ucha k uchu a rozzářené oči. 

A přesně taková je sedmiletá Petruška. Jenže tahle holčička, 

která před prázdninami byla pilným prvňáčkem, si už od narození 

s sebou nese nemalá trápení. Ve všem, co už si holčička zažila jí 

statečně pomáhá maminka. Hned na začátku měla velmi 

komplikovanou cestu na svět a do téměř půli roka se měla čile 

k světu a prospívala.  

Pak se náhle objevily zdravotní obtíže, které neměly jasné 

vysvětlení. Petruška velmi přibývala na váze, byla velmi unavená 

a neustále ji trápil pocit žízně. Byla to dlouhá cesta, než se 

vytrvalá maminka dostala až na endokrinologické oddělení 

v pražské Motolské nemocnici. Bylo těžké obhajovat, že obezita, 

tak malé holčičky není zanedbanou péčí maminky a špatným 

stravováním, bylo velmi těžké získat pozornost lékařů a tu 

správnou pomoc.  

Následovalo mnoho dnů strávených v nemocnici, kdy probíhaly 

všemožné testy k odhalení příčiny. Zjistilo se, že malá Petruška 

má problém v mozku. Něco nefunguje, tak jak má. Hypofýza 

neprodukuje žádný růstový hormon. Ten je velmi důležitý pro 

růst a opravu kostí a tělesných tkání, včetně svalů, kůže, orgánů 

atd.  

Mamince Petrušky se trochu ulevilo: „Už víme příčinu, najdeme 

řešení.“ Všechno přizpůsobila tak, aby byla neustále k dispozici. 

Změnila práci, aby mohla pracovat z domova a zabezpečila tak 

domácnost a prostředky nutné k léčení a cestování po 

nemocnicích a lázeňských pobytech. Se vším totiž zdravotní 

pojišťovna pomoct nedokáže. Dnes budoucí druhačka dostává 

každý den desítky léků a injekčně aplikovaný růstový hormon.  

A tímto směrem chceme zacílit naši pomoc. 

Všem děkujeme za podílení se na burze. Dát možnost oblečení 

získat nového majitele a pomoct potřebným.  Jana Povondrová 

 
 

 

 

 

 

Koncem července se s TŘEBIVADLEM chystáme na 
soustředění do Jesenice na Rakovnicku, kde, jak 
doufám, nacvičíme několik scén z nově připravované 
pohádky. Bližší informace o námi připravovaném 
kusu do našeho repertoáru, prozrazovat nebudu, jen 
mohu říci, že plánovaná premiéra je stanovena na 
přelom listopad/prosinec. Myslím si, že se máte na 

co těšit a jako vždy si na své přijdou jak malí, tak i 
velcí diváci. 

Mezi tím si vás dovoluji pozvat na hudební festival 
ANTI-COVID 2020, který se koná 8. srpna od 
12:00 do 22 hodin ve Zbečně v kempu Riviéra, 

kde TŘEBIVADLO můžete spatřit na vlastní oči. 

Reprízujeme zde humornou divadelní hru pro 
dospělé „Ženy v ráji aneb muži v háji" s trochu 
jiným obsazením, takže se máte na co těšit! (Hlavní 

aktérka Madla ovšem zůstává)😀 

Vstupné na festival je 150 korun, děti ZDARMA. 

Věřím, že nám zachováte přízeň a že se brzy 
uvidíme.  Váš rejža David Květoň 

 
EW 
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NEJSEM EKOLOG!  
K R Á L  M A R O B O D  

Přelom letopočtu, završení doby železné, je na našem území spojen s 

„výměnou“ etnika, a všemi souvislostmi z toho vyplývajícími.  

Tehdy na naše Kelty obývané území ze západu zaútočili a prorazili, 

germánští sousedé - Hermunduři. 

Z učebnic dějepisu známí Markomani a Kvádové přišli vzápětí po nich 

v další vlně, té mohutné, a definitivní (pro Kelty). 

Když bych měl shrnout důvody ztráty domoviny pro jedny, a získání 

nové pro druhé, rozdělím je na důvody na straně Keltů, a ty na straně 

Germánů.  

Keltové upadli sami, už to nebyli ti bojovní, divocí válečníci, jako dříve? 

Nebo že by je zachvátila cestovatelská horečka doby stěhování národů? 

Dříve, ve zlaté době pro Kelty, byla v zemi velmi dobrá hospodářská 

situace, takže zdejší kmeny mohly vskutku úspěšně vyrazit vstříc cizímu 

vpádu a odrazit jej.  

Zcela jiná situace nastala na přelomu letopočtu – v době překvapivých 

změn, hospodářského poklesu, a všeobecného úpadku. 

Slyšel jsem dokonce názor, že Keltové začali pít příliš mnoho piva, a tím 

změkli, nikdy jsem se ale nedozvěděl, kolik ho vypili jejich přemožitelé 

Germáni. 

Pokud se Keltové v nezdaru chystali na daleké cesty, Germáni se 

chystali naopak přesně k nám. 

Proč?  

Pro Germány naše území získalo akutní a značný vojenský význam. 

Na jejich stávající domovinu v Pomohaní tlačili od jihu Římané, 

expanze Římské říše ohrožovala jejich nezávislost a domovy.  

Tehdy si jejich král Marobod uvědomil, že na východ leží kotlina 

chráněnou věncem hor, tehdejší Boiohaemum, vlast keltského kmene 

Bójů. 

Germáni měli tehdy štěstí na velmi schopného vůdce. 

 

Král Marobod sám pocházel 

z velmožské rodiny a byl 

vychováván jako rukojmí nebo 

host na dvoře samotného císaře 

Augusta!  

Po návratu ke svým lidem se 

záhy projevil jako velice 

schopný vladař a po příchodu na 

území dnešních Čech začal 

budovat mocné království, 

k němuž postupně připojil další 

germánské kmeny, moravské 

Kvády, slezské Silingy, na 

východ od nich žijící Lugie, ale i 

germánské kmeny západním 

směrem.  

 

Střed Marobodovy říše musíme hledat v severní polovině středních 

Čech, na Kladensku, Slánsku (tedy na území Třebichovic se „domy 

vyměňovaly čile“), Pražsku, Kolínsku, Nymbursku a Jičínsku. 

Marobod byl ovšem i mimořádně obratný diplomat. 

Marobod živě komunikoval s nepřítelem – Římany, a uzavřel s nimi mír. 

Intenzitu jeho diplomacie dokazuje a korunuje událost, kdy poté, co 

intriky a touha po moci zachvátila jeho vlastní lidi, Marobod uprchl se 

svou družinou k Římanům, aby nakonec dožil jako vzácný zajatec 

v Ravenně. 

Chraňte si své domovy, aby nepřišel někdo nový ☺ 

Martin Antušák 

Opravdu ne. V obchodě si stále beru igelitové pytlíky. Do myčky 

dávám jarové tablety a do pračky běžný prášek na praní. Asi by mě 

nebavilo ve volném čase strouhat mýdlo s jelenem a míchat sodu 

s kdo ví s čím. Klidně utrhnu v lese kytku. Ve velké části zahrady 

sekáme trávu, nesnášíme totiž klíšťata a sametky. Na mšice 

neaplikuji výluh z kopřiv, protože mi prostě nikdy nefungoval,  

a růže mám o dost radši než mšice. A dokonce, a vím, teď si přede 

mnou leckdo odplivne, na své zahradě používám herbicidy.  

Ale přesto všechno přírodu ráda mám. Odmalička. Jako každé dítě 

jsem lovila pulce a čekala, až mi z lahve od okurek vylezou žabičky. 

Ehm… nikdy nevylezly. Tahala jsem domů koťata a radovala jsem 

se sama nad sebou, když jsem utrhla mouše křidélka, jak jsem 

šikovná, že jsem si ji tak pěkně ochočila.  

S přibývajícím věkem se naivní nadšení postupně začalo měnit na 

respekt a fascinaci. Fascinaci přírodou jako systémem. A zároveň i 

touhou alespoň malinko do toho systému proniknout. On totiž 

existuje jenom jeden systém, jen v různých variantách. A když 

člověk nakoukne přes práh jednoho systému, je pro něj 

představitelnější a snad i pochopitelnější i systém jiný. Počínaje 

systémem jednobuněčného organismu, přes geometrii šnečí ulity až 

po fungování sociálních systémů, které v každodenní praxi 

zažíváme všichni jako důsledek fungování třeba komunální politiky 

přes politiku územní až po tu státní.  Ale na rozdíl od té, je systém 

přírody na nás nezávislý.  

Před pár lety jsem četla rozhovor s biologem Vojtěchem Novotným. 

Ptali se ho, co by to znamenalo pro rovnováhu v přírodě, kdyby 

skutečně došlo k tomu, že by vymřely velryby.  Odpověděl, že by to 

bylo škoda a jistě by se o tom s velkým sentimentem psalo ve všech 

mediích, ale pro přírodu a její rovnováhu by to ve skutečnosti 

neznamenalo vůbec nic. Prostě by se s tím a v relativně krátké době 

vypořádala. Pomohla by si. 

Ke kytovcům máme už poměrně blíž než k trepkám, ale samozřejmě 

stále se od nich trochu lišíme. Jednak v počtu výskytu a také třeba 

tím, že máme výhodu samostatného myšlení. A právě díky této 

výhodě si můžeme vytvářet vlastní systémy. Ale ty mají pár slabostí 

– už nejsou úplně samostatné – jsou závislé na nás, na lidech,  

a nejsou pokaždé v souladu s přírodou. A dokonce, hlavně 

v posledních dvou stoletích, jdou často i proti ní.  Ale, jak jsem psala 

už v úvodu, nejsem ekolog a o přírodu bych se nebála. Ona si 

pomůže. Vypořádá se s tím. Jen to možná vezme z gruntu a už tady 

nebude nikdo, kdo by si sentimentálně posteskl. Katka Iblová 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Foto Robert Dron 
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TOULKY TŘEBICHOVICKOU MINULOSTÍ  

 

TŘEBICHOVICE VE VZPOMÍNKÁCH  

PANÍ BOŽENY VLKOVÉ  
 

V 60. letech byl hlavní postavou kultury v obci pan (viz tajenka  

v křížovce). Mimo jiné měl na starosti kino. Za vstupné 3 Kč servíroval 

filmové novinky. Promítalo se vždy v neděli od 17 hodin v sídle dnešního 

OÚ. Paní Martínková topila a prodávala vstupenky. 

V obecním rozhlase dělal žňová hlášení a varoval před „červeným 

kohoutem“. 

Pod jeho vedením byly i dětské dny odehrávající se za parkem. Ve stejných 

místech se asi do poloviny 60. let konala pouť s atrakcemi, později se 

přesunula na plac a ještě později na parkovišti u hospody. 

V obci bylo několik hospod: U Grunclů, U Dragounů, U Skučků a na 

nádraží v č.p. 61 byl dům s červenou lucernou. 

Bylo tu i několik statků: Veselých, Jágrů, Valentovic, ...  

Vedle domu paní Pidrmanové stával obecní pavlačový dům obývaný 

cikány. Jediná obyvatelka jiného etnika byla paní Alžběta Veselá. 

Měli jsme zde i JZD, vzpomínám si na pasení ovcí pod Vinařickou horkou, 

odchovnu telátek a na kancelářskou budovu vedle domu Kadubcových. 

Soukromá krejčovna byla v domě č.p. 165 u pana Macáka. 

Byla zde i mlékárna, později se zbourala, u Sálusů se prodávalo maso  

a uzeniny, Jednotu vedla paní Froňková, v prodejně Průmyslového zboží 

umístěné v domě na rohu ulice Studánky, kde kdysi býval řezník Kučera  

a později krejčovská dílna, prodávala paní Puchýřová. 

Většina dětí navštěvovala smečenskou školu, zbytek vinařickou. Tam, kde 

dnes sídlí OÚ, bývala mateřská škola. V místech dnešního malého salonku 

bývala tělocvična, tam jsme chodili cvičit.  

Byly „Jiskřičky“ a „Pionýr“, ale nikdy nebyly vedené jinak, než jako zábava 

Jitkou Vyskočilovou a Hanou Pastyříkovou. Když se děvčata vdala, 

převzala vedení paní Marie Kropáčová. Někdy, při špatném počasí, když 

nebylo kam jít, tak si nás vzala domů... 

  

 

 

 

 

 

 

 

 
Prodejna průmyslového zboží 

 

 

 

 

 

 

 

Hostinec pana Josefa Gruncla 

 

 

 

 

Potraviny v centru obce při povodni v 70. letech 

  Foto: archiv obce 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Fotky poskytla paní Kábová mj 

 

Historický obrázek silnice od Libušína 

je z dob, kdy místní občané nemuseli 

řešit parkování aut. Koňským povozem 

se v klidu a pohodě dopravili kamkoli 

bylo třeba. A děti se měly kde hrát. I na 

předzahrádky zbylo před domem místo. 

A přitom to není tak dávno!  

 

 


